

អត្ថបទ៖ ចម្លាក់យោគិនីនៅប្រាសាទជំរំមួយចំនួនក្នុងតំបន់អង្គរ

ចម្លាក់យោគិនីនៅប្រាសាទជំរំមួយចំនួនក្នុងតំបន់អង្គរ

យោគិនី ជាពាក្យសំស្ក្រឹតមានន័យថាអ្នកធ្វើយោគជាមនុស្សស្រី ដែលមានមុខងារជានារីរាំបំប្រាស់រាំបំប្រាស់។ បើក្នុងទ្រឹស្តីព្រហ្មញ្ញសាសនាវិញ យោគិនីមានន័យថាជាមនុស្សស្រី ឬទេពស្រី មានថាមពល វេទមន្ត ដែលបង្កើតឡើងដោយ ព្រះនាងទុក្តា ឬពេលខ្លះបង្កើតដោយព្រះឥសូរ។^១ ក្នុង ព្រះពុទ្ធសាសនាមហាយាននិកាយ តន្ត្រយាន បានបង្ហាញថា យោគិនីជាមនុស្សស្រីដែលមានឥទ្ធិពល ខ្លាំងក្លាដោយសារ ជាអ្នកដែលទទួលបានពិសេសដោយផ្ទាល់ ទើបធ្វើឱ្យគេចាត់ទុកថាយោគិនីជាទេពស្រី ដែលមានអំណាច និងឥទ្ធិពល(ខ្លាំងក្លា កាចសាហាវ យោឃោ) មានតុបតែងកាយដោយប្រើលាងក្បាល ជាគ្រឿងលម្អខ្លួន ជាមួយផ្កាជាអលង្ការដោយសោយសាច់ស្រស់ឈាមស្រស់ សម្តែងនូវក្បាច់រាំអម ដោយទឹកមុខកាចហើយបង្ហាញកាយវិការរាំជាន់ពីលើសាកសព ដែលមានភាពខុសគ្នាពីយោគិនី ធម្មតា។^២

នៅក្នុងសិល្បៈខ្មែរ យោគិនី ពុំបានបង្ហាញឱ្យច្បាស់ដូចទៅនឹងប្រទេសឥណ្ឌានោះទេ ពោលគឺ មានត្រឹមចម្លាក់ដែលធ្លាក់លម្អប៉ុណ្ណោះ។ ដូចជាក្នុងប្រាសាទអង្គរវត្ត ឃើញថានៅសាលរាំ មានធ្លាក់ ជាចម្លាក់យោគិនី នៅតាមជ្រុងផ្នែកខាងក្នុងរបស់ថែវមានរាងខ្លាំងដែលក្រោយមកហៅថា ថែវព្រះពាន់ ហើយថែវនេះសង់ឡើងជារាងកាកបាទជាប់ទៅនឹងថែវទី២ និងស្ថិតនៅចំពីមុខតួរឹមសំខាន់ទាំង៥ នោះតែម្តង (រូបលេខ១)។ ជាទូទៅសាលរាំ មានរចនាសម្ព័ន្ធប្រហាក់ប្រហែលគ្នា ដែលភាគច្រើន ស្ថិតនៅខាងមុខប្រាង្គសំខាន់ ពិសេសប្រាសាទជំរំមួយចំនួនក្នុងតំបន់អង្គរ។ សាលរាំពុំមែនជាបន្ទប់ ឬ កន្លែងបិទជិតនោះទេពោលគឺ ជាកន្លែងមានទីធ្លាជំនុំលាយ សម្រាប់ងាយស្រួលធ្វើពិធីសាសនាផ្សេងៗ នៅកន្លែងនោះ។ មួយវិញទៀតសាលរាំភាគច្រើនតែងតែមានធ្លាក់នូវក្បាច់លម្អជាច្រើន រួមទាំង ចម្លាក់រឿងទេពកថានានា នៅតាមផ្តែរ និងនៅតាមហោជាង។ ថែវព្រះពាន់នេះ បើធៀបទៅនឹង សម័យបុរាណនៅពេលដែលខ្មែរគោរព ព្រហ្មញ្ញសាសនា និងព្រះពុទ្ធសាសនានិកាយមហាយាន ឃើញថា រាល់ប្រាសាទជំរំនានាភាគច្រើនតែងតែមានកន្លែងរង់ចាំជំនុំលាយនៅខាងមុខតួរឹមសំខាន់ ប្រហែលជាមាននាទីដូចគ្នាទៅនឹងថែវព្រះពាន់ដែរ។ ចំពោះតួរនាទីរបស់ថែវនេះអាចជា កន្លែងដែល

^១ MONIER, 1899, p.858.
^២ HATELY, 2007, p.15.

អត្ថបទ៖ ចម្លាក់យោគិនីនៅប្រាសាទជំរំមួយចំនួនក្នុងតំបន់អង្គរ

គេធ្វើពិធីគោរពបូជាលទ្ធិសាសនាផ្សេងៗ និងប្រហែលជាកន្លែងដែលគេធ្វើកិច្ចការ ដើម្បីថ្វាយអាទិទេព ឬ សុំពរជ័យពីអាទិទេពដែលតម្កល់នៅប្រាសាទសំខាន់ៗ ក្រៅពីប្រាសាទអង្គរវត្ត ចម្លាក់យោគិនី ត្រូវបាន ប្រទះឃើញនៅតាមប្រាសាទជំរំមួយចំនួនដែលសាងក្នុងរាជព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៧។ ដូចជាក្នុងប្រាសាទ បាយ័ន្ត តាមរយៈលោក OLIVIER CUNIN បានលើកឡើងថានៅប្រាសាទនេះមានសាលរាំរាំខ្លះ ខ្លះសញ្ញាកាកបាទ។ សាលនេះស្ថិតនៅទល់មុខខ្លោងទ្វារកំពែងខាងកើតរបស់ប្រាសាទបាយ័ន្ត។^៣ ប៉ុន្តែ ចម្លាក់យោគិនី ត្រូវបានធ្លាក់ជាក្បាច់ក្រឡោតទាបនៅតាមហោជាង និងចម្លាក់ យោគិនី ប្រមាណ ៦២៥០នាក់^៤ បានធ្លាក់តាមសសរ និងជញ្ជាំងនៃថែវទី១ជុំវិញប្រាសាទបាយ័ន រួមទាំងនៅក្នុងសាលរាំរាំ ដែលនៅទិសខាងកើតរបស់ប្រាសាទដែរ(រូបលេខ២-៣)។ ចម្លាក់យោគិនី ដែលមានទ្រង់ទ្រាយប្រហាក់ ប្រហែលគ្នានេះត្រូវបានគេប្រទះឃើញដំបូងនៅ ប្រាសាទភិមាយ នៅតាមផ្លូវក្នុងសាលរាំរបស់ ប្រាសាទនេះ (រូបលេខ៤)។^៥ ក្រៅពីនេះក្នុងសាលរាំរបស់ប្រាសាទតាព្រហ្ម និងប្រាសាទព្រះខ័ន្ត ពុំសូវមានបង្ហាញចម្លាក់យោគិនីនៅតាមសសរនោះទេ ពោលគឺមានតែនៅខាងលើស៊ុមទ្វារ ខាងក្នុង សាលតែប៉ុណ្ណោះ (រូបលេខ៥-៦)។

សរុបសេចក្តីមក ចម្លាក់យោគិនីត្រូវបានធ្លាក់នៅផ្នែកមួយសំខាន់ក្នុងប្រាសាទ ហើយដើរតួជា អ្នករាំថ្វាយអាទិទេពជាប្រចាំ ដោយទូទៅគេធ្លាក់នៅសាលរាំ ដែលស្ថិតពីមុខប្រាសាទសំខាន់ៗរបស់ ប្រាសាទ។ ជាកសុតាង នៅតាមប្រាសាទជំរំដែលនៅក្នុងតំបន់អង្គរមួយចំនួនធំ ពិសេសប្រាសាទក្នុង រាជព្រះបាទជ័យវរ្ម័នទី៧ បានបង្ហាញឱ្យឃើញថាមានទីតាំងសាលរាំ រួមទាំងចម្លាក់យោគិនី ដែល បង្ហាញឱ្យដឹងថា ទីតាំងនេះគេធ្វើសម្រាប់បម្រើជាទីតាំងរាំថ្វាយអាទិទេពជាប្រចាំក្នុងសម័យនោះ។ មិនតែប៉ុណ្ណោះ ក៏ជាកន្លែងដែលគេធ្វើកិច្ចបូជាផ្សេងៗដើម្បីថ្វាយទៅកាន់អាទិទេព ដែលស្ថិតក្នុង ប្រាសាទដែរ។

^៣ OLIVIER CUNIN, p.222, p.223.
^៤ Ibid.
^៥ PETER SHARROCK, 2013, p.260.

អត្ថបទ៖ ចម្លាក់យោគិនីនៅប្រាសាទជំរុំមួយចំនួនក្នុងតំបន់អង្គរ



រូបលេខ១



រូបលេខ២



រូបលេខ៣



រូបលេខ៤ (ប្រភព PETER SHARROCK)



រូបលេខ៥



រូបលេខ៦

អត្ថបទដោយ៖ ព្រាន់ សុភារៈ

អត្ថបទ៖ ចម្លាក់យោគិនីនៅប្រាសាទជំរុំមួយចំនួនក្នុងតំបន់អង្គរ

ឯកសារយោង

MONIER MONIER WILLIANS

1899, « A Sanskrit English Dictionary, Oxford at the Clearendon Press ». UK.

OLIVIER CUNIN

2007, *The Bayon New Perspective: An Archeological and Architectural Study*, Bangkok.

PETER D. SHARROCK

2013, « The Yoginis of the Bayon », *South Asia Interdisciplinary Approaches*, SOAS University, London.

SHAMAN HATELY

2007, *The Brahmamayala tantra and Early Saiva Cult of Yoginis*, University of Pennsylvania.

AMS

អរិយធម៌ខ្មែរ
KHMER CIVILIZATION